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SZŰZ MÁRIA, ISTEN ANYJA                    B év                           1-4 oldal 

ÚJÉV 

                         

Olv.: Szám 6,22-27 – Gal 4,4-7 – Lk 2,16-21  

Jézus bemutatása a templomban   
   

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 

 

 

Szentmise bevezetése 

 

Isten hozta a Testvéreket az újesztendő első napján! Sok gondolat foglalkoztatja az embereket 
általában ilyenkor, mit hoz az újesztendő? Azt gondolom, időt és minden azon múlik, hogy 
ebben az időben megtaláljuk-e a helyünket, megtaláljuk-e a tennivalóinkat – szebben így 
lehetne megfogalmazni - megtaláljuk-e helyünket az Isten tervében? Ezen az első szentmisén 
ebben a kereszténységében erőtlenné vált Európában, erőtlenné vált Magyarországon nagyon 
fontos lenne, hogy a keresztények valóban megtalálják a küldetésüket! 

 

Nincs más lehetőségünk: 
 ha keresztényként akarunk tovább élni, 
megtalálni helyünket az Isten tervében  

és ennek megfelelően berendezni az életünket! 

 

Ezért imádkozzunk ezen a szentmisén. Hiszen néhányan, akik itt jelen vagyunk, mi másért 
jönnénk ide, mint azért, hogy ebben a mai világban elhitessük elsősorban magunkkal és a 
többi emberrel, hogy Isten nélkül emberhez méltó világ sincs. Látjuk, körülöttünk mi van, az 
Isten nélküli világ milyen világot teremtett. Most kérjük a Jóisten segítségét! 
 

Vizsgáljuk meg lelkiismeretünket, bánjuk meg bűneinket, hogy méltóképpen induljon el ez az 
év nemcsak ezzel a szentmisével, hanem egyáltalán a mi terveinkben, célkitűzéseinkben. 
 

 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek! Ma Szűz Mária Istenanyaságának az ünnepe van, régi új ünnep. Hiszen 
1970. január elsejével indult el a nyugati Egyházban ennek az ünnepnek egészen sajátos 
üzenete. VI. Pál pápa rendelte ezt el. A bizánci Egyházban, a nyugati szír és a keleti szír 
liturgiában ősi ünnep volt, az Istenszülő tiszteletét köszöntő közösségek ünnepe. Figyelmeztet 
ez is arra bennünket, hogy a kereszténység bölcsője ott ringott Szíriában. 
 

Sok gondolata támadhatna az embernek az elmúlt néhány év történései kapcsán ezzel 
kapcsolatosan. Csak mindössze egyet említek, Szíriában tíz évvel ezelőtt annak a kevés 
kereszténynek, aki még megmaradt, hiszen 630 előtt mindenki keresztény volt Szíriában. 
Mára a lakosság 1%-a keresztény, ide jutott abban a térségben a kereszténység.  
 

Tíz évvel ezelőtt minden keresztény házát megjelölték Jézus monogramjával, hogy mindenki 
tudja, itt gyaúr lakik, akik 2000 éve ott maradhattak szülőföldjükön, kereszténységükben, 
külön adót fizettek ezért. Mivel tartják keresztény hitüket azon a Földön, ahol a kereszténység 
a pici magból kisarjadt. Mi most a harmadik évezred elején rájuk is gondolva elevenítjük 
annak a régi ünnepnek mai üzenetét, Szűz Mária, Istenanya tiszteletét. 
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Azt mondtam a szentmise bevezetőjében, hogy jó lenne mindnyájunknak megtalálni helyét az 
Isten tervében. Erre azért gondoltam, mert Szűz Máriának a legfontosabb üzenete, hogy ő a 
helyén volt Isten tervében. A mai ünnepen ezen kell gondolkodnunk, hol van a mai napig 
Szűzanyának a helye az Isten tervében, Krisztus misztériumában, a megváltás titkában. 
 

Hálálkodhatunk VI. Pál pápának, hogy ötven évvel ezelőtt útjára indította a nyugati 
kereszténységben ezt az ünnepet. Most Európában, Magyarországon is szekularizált világban 
élünk, amely világban az emberek nagy %-a majdnem teljes egészében Isten nélküli, hitetlen, 
vallástalan világot akar. Ebben a világban mi keresztények szent maradékként itt vagyunk. 
 

A kérdés az, megtaláljuk-e helyünket az Isten tervében? 

Akarjuk-e a küldetésünket ilyen világban megvalósítani? 

 

Mit keresnek ebben a világban a keresztények, akik valójában másképpen tervezik az életüket 
Istennel, hitben, kereszténységben sajátos önkritikával, amely a keresztény ember életéhez 
hozzátartozik. Mai fogalmak szerint, önkorlátozó emberként akarunk élni ebben a világban, 
amelyben az önmegvalósító emberek vesznek körül bennünket egyéni és e világi terveikkel.  
 

Mit keresnek ebben a világban az önkorlátozó emberek még akkor is, ha a tudomány 
kimondja: önkorlátozó magatartás nélkül nem lehet emberi közösségben élni. Minden 
gondunk-bajunk az önmegvalósító, öntörvényű emberek világából származik, közben egymás 
nélkül nem tudunk élni. Ezért fontos, hogy az önkorlátozó ember fölismerje a küldetését.  
 

Egyébként szakemberek mondják, hogy a család alapja két ember kapcsolata, akik 
önkorlátozók. Másképp nem lehet egymással összetartozni. Ez a társadalom alapja, a 

nemzetek alapja és a földi emberi élet alapja és elismerjük, hogy ebben az életben 
mindenkinek van helye, ebben az életben mindenkinek vannak jogai és ebben az életben 
mindenkinek vannak kötelességei. E nélkül nem lehet együtt élni. 
 

Ha ebből a szempontból nézzük 2021. január elsején ennek a mai ünnepnek az üzenetét, 
akkor kettős üzenete van Szűz Mária szerepén keresztül a keresztényeknek. 

 

Az egyik üzenet! Szűz Mária Istenanya, ahogy a keletiek ezt ünnepelték!  
Tegnap Szent Szilveszter pápára is emlékeztünk, aki ott élt, a niceai zsinatot 325-ben ő hívta 
össze Nagy Konstantin védelme alatt, aki akkor még kereszteletlen volt. Hívő szülei nyomán, 
édesanyja szent Ilona volt, ő a keresztények üldöztetése után szabad levegőt biztosított a 313-

as milánói ediktummal. Áttette a keresztény világ központját Bizáncba, amely várost róla 
Konstantinápolynak nevezzük azóta is. Ezek azért fontosak, hogy érezzük, honnan az eredet, 
honnan a kezdet. 

 

Olyan szívesen emlegette a középkori ember: sol ex oriente! A nap keleten támad föl! 
Keletről jön a keresztény üzenet is! Ez az igazság! Most nézzük szent Szilveszter pápa 
segítése, Nagy Konstantin támogatása révén, hogyan alakulhatott ki ez a Mária ünnep. Ők 
Istenszülőként ünnepelték Máriát. Mi Jézus édesanyját emlegetjük, ugyanaz. Az első üzenet 
az emberi méltóság megerősítése. Hiszen az Üdvözítő Máriából született. Ő az Üdvözítő 
Édesanyja, aki az Isten Fia, ő azért lett Emberré, hogy a bajban lévő embert megszabadítsa 
önmagától! Hiszen az öntörvényű ember szolga, önmagának az áldozata, önmagának a rabja. 
 

Szabad ember csak az lehet, aki belátja azt, 
hogy az ember nem magáért van! 
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Az ember üdvözítése azt jelenti, hogy ebből az öntörvényű emberből önkorlátozó ember lesz. 
Mindegyikünk öntörvényű emberként születik, nem Máriának vagyunk a szülöttei, hanem 
Évának. Csak Mária tudott Isten Fiát szülni isteni terv szerint. Minket Éva utódjai szülnek. Az 
Egyháznak ebben volt a küldetése, a jövőben is ez a küldetése, ezért mondjuk, hogy 
Anyaszentegyház, mert az Anyaszentegyházban lesznek az öntörvényű emberekből a másik 
emberért élő emberek, közösségi emberek. 
 

Ez az Egyház ajándéka a világ számára, hogy belőlünk, emberekből – sok mindent kellene 

mondani, hogy milyen úton kell végigmenni az embernek - közösségi embereket teremtsen. 

Jézus a minta, aki értünk lett Emberré, hogy megtanítson bennünket arra, hogy nem 
magunknak élünk. Nem élhetünk magunknak, mert akkor egymásnak ellenségei vagyunk. 
 

Önkorlátozó magatartás a keresztény magatartás! 

Ez az első üzenet, az emberi méltóság igazolása! 

 

Isten érdemesnek tartotta az embert, bennünket mindegyikünket, ilyen ösztönös, önző 
emberként megszületett embereket arra, hogy értünk Emberré legyen és rávezessen minket 
arra, hogy belőlünk, ösztönös, önző emberekből, nagylelkű, egymásért élő emberekké 
válhatunk. Mikor volt akkora üzenete ennek  az igazságnak, mint éppen most! 
 

Hiszen a XX. század, átlépve a XXI. századba, az ember elpusztításáról szól. Gondoljunk 
csak mindarra, amit művelnek ezzel a gender elmélettel és a többiekkel. Majd az emberek 

maguk eldöntik a nemüket, férfiak, vagy nők akarnak lenni. Hol van most az, hogy Isten a 
saját képére teremtette az embert, férfinek és nőnek teremtette az embert. Ma már ennek nincs 
igazsága a szekularizált világban. Ma már más az igazság.  
 

Az, amit ez a bolognai fiatal kölyök mondott, amikor két évvel ezelőtt föllázadtak éppen 
Szűzanyát gúnyolva. Megállította őket az egyik professzor: Mit akarnak? Fölháborodott: Én 
szekularizált Olaszországban élek. Na és? Válaszolt is rá. Mit jelent? Azt tehetem, amit 

akarok. Ha ez az igazsága a szekularizált Európának, - amely Európában oly sokszor 
hivatkoznak az európai értékekre – akkor hova jutott ez a szekularizált Európa az értékeivel?  
 

Európa odajutott, hogy meghalt, egyszerűen elfogyott, nincs, nem születtek meg a gyerekek. 

Ahol nincs születés, ott nincs élet. Mikor volt aktuálisabb az üzenet, ha nem éppen most: Az 
emberi méltóság középpontba állítása! A humánum, mennyit emlegetik, közben micsoda 
merényletek vannak az ember ellen. A nagy Svájcban, amely független, tudjuk, hogy milyen 

berendezkedésű. Tavaly játszották a „Noé bárkája” című színdarabot és levették a műsorról. 
 

Tudják miért? Ebben a műben gyerekek letérdelnek és imádkoznak! Ezt nem lehet játszani 
Svájcban, mert sértő, nem tudjuk kire. Keresztényellenességről van szó. Az öntörvényű ember 
az önkorlátozó szemléletet ellenségének tartja. Igen, ez akadályozza azt az embert, akinek 
csak önös érdeke van. Ez az egyik üzenet. El kellene ezen igen komolyan gondolkodnunk. 
 

A másik üzenet. Ami rendkívül fontos. Mi a Szűzanya titkában a legfontosabb üzenet? Talán 
így lehetne megfogalmazni, a mélységesen mély hite! Mennyire értette Mária azt, amit az 
angyal mondott neki? A bibliai leírásban is átjön, hogy hezitált, nem fogta Ő se fel, pedig a 
jövendöléseket ismerte. Isteni küldött jött, igen! Nincs apelláta, nincs gondolkodás. 
 

Mária gondolkodás nélkül igent mond, mert Istentől jön a felkérés! 

Mária fölismerte hitével azt, hogy ő bent van az Isten tervében! 
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Mária minden egyes cselekedete az Isten tervének megvalósítása! Mi az Isten terve? A 
megváltás, hogy mi öntörvényű emberek önkorlátozó emberekké legyünk, egymásért éljünk! 
 

Ezért írtam a karácsonyi üzenetben, hogy az önmagának élő emberből a másikat szerető, a 
másikért élő, a másik embert szolgáló emberekké váljunk. E nélkül nem lehet együtt élni. 
Máriának ez a titka, hogy ő nem egyéni emberi tervekkel élte a mindennapjait. Lehetnek, de 
az alap az, hogy Isten világába beágyazottan éljük az életünket, gondoljuk el az emberi 
terveinket, e világi terveinket és küldetésünket ezáltal teljesítjük. Ez a mai nap üzenete. 
 

Egész papi életemben ez volt, hogy újév napján elfogytak az emberek. Most mulatni sem 
lehetett, mégis még kevesebben voltak ezen a napon. Ez jelez. Újév van. Mit hoz az 
újesztendő? Ahogy mondtam időt, az embernek egy lehetősége van, hogy kitöltse az időt. Ne 
csak elmúljon az éltünk, hanem teljen is az idő és ezáltal teljesedjen az életünk.  
 

Ezért kaptuk az életet, hogy kiteljesedjen a mi emberi életünk! 

 

Ennek egyetlen útja van, akár hisz valaki, akár nem hisz, hogy egymással találkozunk és 
egymásért élünk, jobban szeretjük a másikat önmagunknál! Kemény út, de ha ezt az utat nem 
járja végig az ember, akkor alkalmatlan a társas életre, alkalmatlan a közösségi életre. Látjuk 
ezeknek a szegény gyerekeknek az életében, akik nevelő intézetekben nőttek fel. Soha sem 
lesznek igazából anyák és apák, mert nem ez a normális világ. 
 

Soha se felejtem el Zugligetben, a szomszédunkban volt egy lányintézet. Az igazgatónő azt 
mondta, harminchét éve dolgozom ezen a területen, egyetlen egy lánygyerekről tudom azt, 
hogy rendezett életet él. Ez az eredmény! Éljünk az idő adta lehetőséggel! Az időben hozott 
döntéseink az örökkévalóságunkat építik! Beszéljünk örökkévalóságról hitetlen világban, 
istentelen világban? A Biblia ezt is írja és hányszor beszéltem én is erről, hogy a földi élet 
megkezdett örök élet. Nincs olyan, hogy itt élek egy földi életet úgy, ahogy. Aztán majd a 
halál után lesz valami örök élet, valami csoda. Naiv, gyerekes ábrándok. 
 

Egy életünk van, olyan az életünk, amilyenek ma vagyunk. A megváltás, a Szűzanya példája, 
Jézus áldozata ezt az igazságot húzza alá, olyan az életünk, amilyen a készségünk, hogy úgy 
éljünk egymással, hogy ez örömünket jelentse, ez boldoggá tegyen bennünket és még a földi 
világban életünknek nyoma is maradjon. Csak annak marad nyoma, aki nem magának élt! 

 

Keressük meg helyünket az Istenben 

és boldogok leszünk! 

 

+  A M E N  + 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! A Jóisten adjon mindegyikünknek elegendő készséget és bátorságot, hogy 
keresni tudjuk, mit is akar tőlünk az Isten. Legyen tartalma, súlya a mi életünknek akkor is, ha 
ebből a világból kiutáltak minket. Határozottabb módon kellene élni a társadalomban, a 
mindennapokban, mert ugyan önmagunkat le kell győzni, szükséges ez a szerénység az 
emberi kapcsolatainkban, de a világban küzdelem van, a lelkekért megy a harc. Legyen elég 
muníciónk ehhez a küzdelemhez. Sehova se visz a mindent elfogadó magatartás. Kívánok 
boldog újévet, a kihívásnak jobban megfelelő jelenlétet! A Jóisten adjon egészséget ehhez és 
a mindennapjainknak adjon értelmet ez a bátorság és kockázatvállalás a világban.  


